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domusweb.it



INTERNAZIONALE

Milano la magnifica
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GRAZIA CASA

“Finalmente una mostra che descrive Milano per quella che è...meraviglia!”

La meravigliosa Milano di Bonvesin de la Riva raccontata da 20 illustratori
di Martina Lucatelli
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20 illustratori per Milano

ilpost.it
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Tutti i colori tranne il grigio: la Milano degli illustratori
di Riccardo Fano

panorama.it



ZERO

 “Milano è anche nera e d’argento, come le barbe e le trecce degli artisti che, 
riuniti a Casa Testori, ​la ​celebrano​ ​per il motivo per cui è così grande: perché è 
Milano”

Tutti i colori tranne il grigio
di Alessandro C. Busseni

milano.zero.eu
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La Milano full color di Bonvesin de la Riva  

vita.it

“La mostra quindi vuole essere contagiosa, così come lo è, ancor oggi, la lettura 
delle Meraviglie di Milano di Bonvesin”
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#TICTIG – La Milano di Bonvesin raccontata da 20 Illustratori
di Andrea Berretta

picamemag.com
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#tictig: 20 illustratori raccontano Milano
di Marco Pedersini 

rollingstone.it
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#TICTIG: tutti i colori tranne il grigio
di Simone Sbarbati 

frizzifrizzi.it



BLOGGOKIN

“Tutti i colori tranne il grigio” in mostra a Milano!
di Ilaria Mencarelli

bloggokin.it



ARTE

Tutti i colori tranne il grigio. La meravigliosa Milano di Bonvesin de la Riva raccontata 
da 20 illustratori.  Una mostra a Casa Testori

arte.it



POLKADOT

“TICTIG: l’illustrazione italiana celebra la storia di Milano”

polkadot.it



ILLUSTRISSIMO

Jacopo Rosati nous parle de sa participation à l’expo TICTIG

illustrissimo.com
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BONVESIN DE LA RIVA’S WONDERFUL MILAN IN CASA TESTORI

Davide Mottes

by Giuseppe Frangi

Milan, 1288. The city is one of the richest and most important in Europe, but its palaces
are the theater of the all-out war that will lead to a historic shift. The local government of
the ‘comune’ is about to be replaced by a ‘signoria’, with power concentrated in the hands
of the Visconti family.

While the city is in shock, one authoritative intellectual has a clear idea of what his
beloved city needs: to protect the heritage of freedom and democracy that the Comune
fostered. With this goal in mind, he sits down and writes one of the most beautiful books
ever dedicated to a city: his name was Bonvesin de la Riva, and his book was titled “De
Magnalibus Mediolani”, i.e. “About the Wonders of Milan”. His work was an
extraordinary portrait, painted through hundreds of tangible cues and outstanding
figures, almost forcing the reader to love the Lombard capital: active, positive, perfectly
organized, supportive, and well integrated with the surrounding rural area. Milan could
be seen as a first example of urban self-sufficiency and sustainability, given the richness
and fertility of the plain around it.

On the eve of this much-awaited Expo 2015, Bonvesin’s book was bound to make a
comeback – and we are happy it did, in a new and engaging new interpretation.

Until April 19, Casa Testori, in Novate Milanese, next to Expo’s grounds, is holding an
exhibition of original works by a group of popular emerging illustrators from Milan, who
ventured into representing the book. It offers a fresh new look over historical material,
and reflects true empathy with Bonvesin’s enthusiastic view of Milan.

For instance, Bonvesin praised Milan for the beauty and perfection of its name,
Mediolanum – which included all the vowels and began and ended in ‘m’, which “being
the widest letter, signifies the wide glory of Milan”. In Casa Testori, a wonderful
installation by Marco Goran has golden cubes – inscribed with the ten precious letters that
make up Milan’s ancient name – hanging down the stairwell.

Maria Corti once called Bonvesin’s style “eulogistic accounting”. So while the author
stated proudly that there were 120 bell towers and 200 bells in the city, young artist
Francesco Muzzi built an installation in which Bonvesin’s figures are precisely
represented.

Milan’s perfection is supposed to be reflected in its round shape, so Davide Mottes has
created and rolled out on the floor a large map of the city as it was in 1288 – allowing
visitors to find their bearings between churches, palaces, and rivers in the city’s
topography.

Finally, Milan has always been a strong manufacturing center: it was Europe’s leader in
making helmets, armor, and shields, so Giacomo Bagnara has covered one room in
wallpaper full of weapons, as splendid as jewelry. There is also a charming room
dedicated to the 60 wagons full of cherries that Bonvesin claimed came to the city every
day during cherry season: Francesco Poroli has represented each one of them, in a joyous
parade that envelops the walls and is a feast for visitors’ eyes.
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In short, the exhibition gives new life to Bonvesin’s outlook, so smart and full of wonder,
and to his will to stir up Milanese people’s pride as they risked loosing their city.
Unfortunately, Bonvesin failed at the time. But now we know he was telling Milan’s true
story.

“Tutti i colori tranne il grigio. La meravigliosa Milano di Bonvesin de la Riva” (“Every
color but gray. Bonvesin de la Riva’s wonderful Milan”) is open until April 19, Tuesday to
Friday from 10 am to 6 pm, Saturday and Sunday 2 pm to 8 pm (closed on Mondays).

Francesco Poroli

Francesco Poroli
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邦维新•德•拉里瓦笔下之《魅力米兰》在泰斯特利

之家展出

作者  朱塞佩·弗兰基

米兰，公元1288年。这是当时欧洲最富有、最重要的一座城市，争夺猎物的血战也正不
分片区的在每座宫殿中上演。处于历史转型期的这座城市，无论是地方政府还是新兴权
贵，都幻想着能掌控全局。直至最后，所有权势都集中在一个家族手中——维斯康蒂家
族。

在这动荡城市里游移着一个人，一位德高望重的知识分子，他清楚明白如何做才对自己
钟爱的城市有益——即捍卫自由遗产及政府保证过的民主权利。正是以此为指导，知识
分子邦维新·德·拉里瓦（ Bonvesin de la Riva ）创作了《魅力米兰》（Meraviglie di
Milano）一书，一本其它城市从未有过的专题书籍。《魅力米兰》用数以百计的数据作
为证据，描述了你不得不爱恋的一座城市的轮廓——积极充满生机，完美的组织管理，
周遭市县的补充和支持，几乎是一座零距离首都。米兰给环绕其周围的广阔平原地域带
来了无尽财富和生命力。

在世博会即将举办前夕，与邦维新这本著作的约会绝对必要。它像一把隐藏的钥匙，为
世人开启关注该城市盛事的大门。

本周内（直至4月19日），坐落于世博会区域的诺瓦泰米拉内塞镇，一群米兰新兴插画艺
术家参与的《魅力米兰》图书展在此举行。这里不仅是一场历史展现，更是对邦维新视
角下热情的米兰都市的真实验证。

仅从它的名字就可以证明这座城市的完美极致——Mediolanum米兰拉丁语的称呼，唯一
一个包括了所有元音字母的城市名，以M开始并结束，“一个宽泛的名字意味着米兰荣耀
的广阔延伸”。走进泰斯特利之家，刻有米兰拉丁语10个字母的金色立方块从空中沿楼梯
垂下落入眼帘，这是马尔科·格兰的精彩创意。

玛丽亚·科尔蒂将邦维新的书定义为“统计的美称“，邦维新告诉我们米兰市共有120座尖塔
和200口钟，在另一位年轻插画家弗朗西斯科·穆兹创作的组图中，观者能惊奇地从中找到
这些数字。

米兰的完美还表现在圆原型轮廓上——一幅1288年的城市地图。在大卫·莫泰斯手中，这
幅地图被描画在地板上，您可以俯视到图中的教堂、宫殿、标志城市地貌的河流走向，
从而得以更感性的认知。这还是一座既生产又消费的城市。如果说米兰曾是欧洲制造头
盔铠甲、盾牌的领头羊，那么我们从一间满是用亮闪如珠宝的兵器包扎的壁纸画房间
中，不难领略作者贾科莫·巴尼亚拉试图表达的热情和匠心。另一个房间画有60辆装满樱
桃的货车，邦维新告诉我们，当这一水果成熟季节，每天都会有货车满载进城。弗朗西
斯科·波罗利将这些货车一个一个画在墙上，充满节日庆祝氛围，令今天的游客一进房间
就大饱眼福。

总之，这是一场试图将邦维新充满赞许的米兰重新展现给观者的展出，希望通过展出，
把这位知识分子作为米兰市民那份骄傲重新点燃，虽然当年米兰人经历过险些被篡夺城
市的危险。邦维新早已不在，然而他笔下的米兰故事却留给世人一个真实米兰的原型。

展览主题为“没有灰色的全色彩”，邦维新·德·拉里瓦笔下之“精彩米兰”展。展出截止到4
月19日，时间为每天10点至18点，周六周日14点至20点，周一休息。

来自“意途网”的周明信片
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